
7

رئیس فراکسیون زنان و خانواده مجلس: 

قانون اعطای تابعیت به فرزندان مادران 
ایرانی نیازمند اصلاح است

علیپور؛ نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی:

دولت باید بستر ساخت مسکن توسط بخش خصوصی را فراهم کند

گزارش مرکز پژوهش های مجلس در خصوص لایحه بودجه ۱۴۰۲: 

قوت: گسترش پوشش بیمه؛ ضعف: عدم برنامه 
مشخص در مسیر حل ناترازی نظام بانکی

ســرویس سیاسی- در این گزارش با توجه به 
کاهش اثر شوک قیمتی ناشی از حذف ارز ترجیحی، 
در سال ۱۴۰۲ پیش بینی شده است که با فرض تداوم 
وضعیت موجود، نرخ تورم نســبت به ســال ۱۴۰۱ 
کمتــر، ولی همچنان بالای ۴۰ درصد باشــد. ضمن 
اینکه با وجود نرخ رشد اقتصاد پایین و نرخ تورم بالا 
کاهــش نرخ فقر دور از انتظار خواهد بود. همچنین 
پیش بینی می شــود نسبت کســری تراز عملیاتی به 

مصارف عمومی منفی ۲۵ درصد باشد.
گزارش مرکز پژوهش های مجلس در تشریح 
نقــاط قوت لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ به مواردی، 
چون حرکت به سمت برنامه محوری با ارایه جدول 
اطلاعات تکمیلی و برنامه دســتگاه ها، توسعه ارائه 
خدمت بر اساس بیمه پایه سلامت و گسترش پوشش 
بیمه با شناسایی و تحت پوشش بیمه قرارداد افراد فاقد 
بیمه پایه از سه دهک پایین درآمد به صورت فعالانه و 
رایگان، تقویت سازو کار نظارتی تبصره ۱۸ از طریق 
راه اندازی نظام جامع اطلاعات بازار کار و سامانه ها 
مربوطه، رشد سهم مجموع اعتبارات حمایتی از کل 
بودجه عمومی کشور، توجه به موضوع واگذار اموال 
مازاد و ظرفیت مشارکت بانک های دولتی در سرمایه 
گذار های راهبردی، توجه به ظرفیت انتشــار اوراق 
درون سازی برای مدیریت نقدینگی خزانه و پیشبرد 
طرح های عمرانی در ماه های ابتدایی سال، کاهش ۷ 
واحد درصدی نــرخ مالیات عملکرد بخش تولید، 
اعمال ســقف بر تسهیلات تکلیفی موضوع تبصره 
۱۶ با هدف کنترل نقدینگی، اهتمام بر اجرا حســاب 
واحد خزانه، شناســه یکتای پرداخت، برنامه ریزی 
برای اجرای مشارکت عمومی- خصوصی با رعایت 

قانون مناقصات عمومی و ایجاد شــفافیت مالی در 
سازوکار پیشــبرد طرح های مرتبط با واگذاری قیر، 
اشــاره کرد. این گزارش همچنیــن در تبیین نقاط 
ضعــف لایحه بودجه ۱۴۰۲، به مواردی، چون بیش 
بــرآوردی قابــل توجه برخی اقــلام منابع عمومی 
نظیر صادرات نفت، واگذاری شرکت های دولتی و 
مولدسازی دارایی های دولت و کم برآوردی برخی از 
اقلام مصارف نظیر خرید تضمینی گندم و تکالیف به 
سازمان تامین اجتماعی، درج ارقام قابل توجه خارج 
از ســقف بودجه عمومی، عدم ارائه جدول منابع و 
مصارف هدفمندی یارانه ها و اخذ مجوز های بدون 
سقف برای واگذاری نفت خام برا پرداخت تعهدات 
و عناوین غیر دقیقی مانند طرح های پیشران، تقاضای 
دائمی شــدن برخی از احکام در قالب لایحه بودجه 

با ماهیت یک ســاله و ابهام حقوقی در رابطه با شیوه 
تصویب این احکام، عدم پیشــبرد برنامه مشخص 
در مســیر حل ناترازی نظام بانکــی به عنوان پیش 
شــرط های نیل به ثبات اقتصاد کلان و رونق تولید، 
حذف الزام به افشای اطلاعات مربوط به تسهیلات 
و تعهدات کال و اشــخاص مرتبط بانک ها، حذف 
مالیات بر ســود ســپرده اشــخاص حقوقی، امهال 
بدهی های شــرکت های تابعه وزارت نفت به بانک 
مرکــزی و بانک های تجاری، فقدان احکام تنظیمی 
در خصوص فروش اوراق دولتی، تداوم سیاســت 
تکلیف به بانک مرکزی در خصوص خرید ارز های 
دولت و حذف ســامانه رصد و پایش محرومیت در 
کشــور و ســایر احکام به روز رسانی شاخص های 

محرومیت اشاره کرد.

سرویس سیاســی- قاسم پور گفت: یکی از 
محور های مهمی که باید مدنظر قرار گیرد، افزایش 
آگاهی در خصوص تبعات ازدواج های غیررسمی 

با اتباع بیگانه است.
فاطمه قاســم پور رئیس فراکســیون زنان و 
خانواده مجلس گفت: بر اســاس برخی گزارش ها 
در مــورد وضعیــت خانوار هــای زنــان دارای 
همسرغیرایرانی در سال ۱۳۹۶، بیشتر این خانواده ها 
مربوط به دهک های پایین اقتصادی است و بیش از 
۶۰ درصد این خانوار ها در سه دهک پایین قرار دارند 
همچنین تعداد افراد و خانوار های زنان دارای همسر 
غیرایرانی در استان های مرزی شرقی مانند خراسان 
رضوی، سیستان و بلوچســتان و در استان تهران، 
بیشــتر و نسبت جمعیتی این خانوار ها به جمعیت 
کل نیز در استان های شرقی و جنوبی، بیشتر از سایر 
مناطق اســت. عضو کمیســیون اجتماعی مجلس 
شورای اســلامی افزود: این موارد همگی حاکی از 
آن بود که باید قانون مداخله ای مؤثر در راستای حل 
مسائل این دسته از زنان و فرزندان ایشان داشته باشد 
از این رو هم قانــون »اصلاح قانون تعیین تکلیف 
تابعیــت فرزندان حاصــل از ازدواج زنان ایرانی با 
مردان خارجی« در ســال ۹۸ تصویب شد البته این 
قانون پس از اجرا در طی این چند سال، کاستی ها و 

نواقص خود را به جد نشان داده است.
قاســم پور با بیان اینکــه تصویب این قانون و 
اجــرای آن پیامد های مثبت و تبعات منفی به همراه 
داشــته است، گفت: تا پیش از قانون سال ۹۸ فرایند 
طولانی و نواقص موجود در قوانین پیشــین نه تنها 
موجــب کاهش ازدواج زنان ایرانی با اتباع خارجی 
نشــده بود بلکه ســبب بروز پدیده ای موســوم به 

»ازدواج های شرعی غیررسمی« در کشور شد.
وی ادامه داد: علاوه بر این، شــیوه ازدواج های 
شرعی و عدم ثبت آن ها موجب شده بود اطلاعات 
دقیقی در این خصوص وجود نداشــته باشــد که 
تبعــات فراوانی را به همراه داشــت درواقع فقدان 

اشراف اطلاعاتی در این حوزه مدیریت در راستای 
پیشگیری از تبعات را تضعیف کرده بود؛ نکته دیگر 
حفــظ و ارتقای جایگاه و کرامت زن ایرانی بوده که 
حمایت قانونی از زن ایرانی می تواند از سوءاستفاده 
از آنان جلوگیری کند و زمینه ســاز افزایش توانایی 
پیگیری حقــوق قانونی در خصوص همســران 
خارجی از جمله نفقه و مهریه و ســایر موارد شود 
در هر صورت قانون مصوب ۹۸ توانســته بود این 
پیامد های مثبت را برای زنان در پی داشته باشد و به 
نوعی گامی رو به جلو نسبت به قوانین گذشته است.
رئیس کمیته آسیب های اجتماعی کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی به اشاره به برخی 
تبعات منفی قانون مصوب ۹۸ گفت: با توجه به اینکه 
دریافت پروانــه اقامت برای اتباع خارجی در ایران 
دشــوار است بنابراین این قانون می تواند زمینه ساز 
سوءاستفاده مهاجران خارجی از ازدواج با زنان ایرانی 
برای دریافت پروانه اقامت و سکونت در ایران شود 
و یکی از تهدیدات اصلــی، ازدواج های صوری و 
همچنین اخذ اوراق هویتی برای فرزندان متولدشده 

از مادر غیر ایرانی است.
رئیس فراکســیون زنان مجلس یادآور شــد: 
یکی از مهم ترین مشــکلات و مسائل این قانون با 
تأکید بر ازدواج شــرعی به جــای قانونی، احتمال 
رواج کودک همســری است و بر اساس این قانون 
بدون الزام به ثبت ازدواج توسط زوج، فرد می تواند 
برای فرزندان خود مدارک هویتی به دســت آورد 
و دیگر تلاشــی برای ثبت قانونی ازدواج شــرعی 
خود نخواهد داشت. قاسم پور ادامه داد: اگر تا پیش 
از ایــن زوج موظف بود بــرای ثبت ازدواج خود با 
دختر زیر ۱۳ سال ایرانی فرآیندی را طی کنند، با این 
روند، هم به راحتی زوج می توانست به صرف یک 
برگه صیغه نامه پروانه اقامت برای خود بگیرد و هم 
برای فرزندان خود شناسنامه دریافت کند که در این 
شــرایط دیگر رغبتی برای انجام فرآیند های قانونی 

ازدواج با زن ایرانی وجود نداشت.
رئیس فراکســیون زنان و خانــواده مجلس 
شــورای اســلامی تصریح کرد: یکی از مشکلات 
دیگــر این اســت که به علت عــدم وجود گواهی 
رســمی تولد در بیشتر این خانوارها، احراز انتساب 
قطعــی فرزندان صورت نمی گیرد و و احتمال دارد 
افراد به صورت غیرقانونی برای تعدادی از فرزندان 
خودشان اقامت بگیرند و علاوه بر این، ایجاد تابعیت 

مضاعف، رهاشدگی کودکان و زنان این خانوارها، 
غصب شناسانامه ایرانی و وقوع ازدواج های صوری 

نیز از تبعات این قانون بود.
قاسم پور با اشاره به طرح تأسیس سازمان ملی 
اقامت گفت: با توجه به مســائلی که اشاره شد، در 
طرح مذکور، پیشنهاد شد که قانون سال ۹۸ لغو شده 
و این فرزندان طی فرآیندی به جای تابعیت، کسب 
اقامت داشته باشند که پس از تصویب کلیات طرح 
تأسیس سازمان ملی اقامت در صحن، در فراکسیون 
زنان جلساتی را با دستگاه های مرتبط برگزار کردیم و 

در این جلسات ارزیابی دستگاه ها را شنیدیم.
رئیس فراکســیون زنان و خانــواده مجلس 
شــورای اسلامی ادامه داد: در نهایت تصمیم بر این 
شد که مرکز پژوهش های مجلس مباحث را در قالب 
پیشــنهادات اصلاحی نسبت به مواد طرح تأسیس 

سازمان اقامت ارائه کند.
قاســم پور با بیان اینکه در کنار اصلاح قانونی 
که پیگیر آن هستیم، به چند موضوع مهم باید توجه 
داشــت، افزود: یکی از محور های مهمی که در این 
راســتا لازم است مدنظر قرار گیرد، افزایش آگاهی 
در خصوص تبعات ازدواج های غیررسمی با اتباع 
بیگانه است و فقدان آگاهی در مورد تبعات گسترده 
ازدواج شــرعی رسمی نشــده زنان ایرانی با اتباع 
خارجــی به ویژه در مناطق دورافتاده مرزی یکی از 
علل اصلی شیوع آن است. رئیس فراکسیون زنان و 
خانواده مجلس شورای اسلامی گفت: ضمن آنکه 
لازم اســت در روند ازدواج های رسمی مطابق ماده 
۱۰۶۰ قانون مدنی تســهیل صورت گیرد که در این 

زمینه نیز مذاکراتی با دستگاه های مسئول داشته ایم.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای 
اسلامی با تأکید بر ضرورت گسترش چتر حمایتی 
قانونی از زنان ایرانــی در این نوع ازدواج ها گفت: 
در هر صورت لازم اســت قانون حمایت کارآمد و 
مؤثری از زنان ایرانی در این نوع ازدواج ها داشته باشد 
و حمایت محکم قانونی قطعاً در افزایش کرامت زنان 
حائز اهمیت و نگاه ما این است که در این موضوع 
با رویکرد کاشناســی و در راستای تأمین منافع ملی 
و کرامــت زنان و فرزندان حاصل از ازدواج مادران 
ایرانی با مــردان خارجی به نتیجه منطقی و مؤثری 
دســت یابیم. با همین نگاه هم پیشــنهادات مرکز 
پژوهش ها را مورد بررسی قرار داده و در نهایت، در 

طرح سازمان ملی اقامت لحاظ می کنیم.

سرویس سیاسی- نایب رئیس کمیسیون عمران 
مجلس شــورای اسلامی گفت: وزیر راه و شهرسازی 
به درک درستی از قانون جهش تولید مسکن رسیده و 
در حال تلاش برای فعال سازی ظرفیت انبوه سازان و 

بخش خصوصی برای ساخت مسکن است.
کمــال علیپور، درباره وضعیت بازار مســکن و 
اجرای قانون جهش تولید مســکن، بیان کرد: مجلس 
در قانون جهش تولید مسکن تاکید کرده که سالانه باید 
یک میلیون واحد مسکونی در سطح کشور ساخته شود 
و همه وزارتخانه ها و دولت باید شــرایط و بستر لازم 
را برای ساخت این تعداد واحد مسکونی فراهم کنند.

وی در ادامه اظهار کرد: متاســفانه قبلا دوستان ما 
در دولت فکر می کردند که خودشان باید بروند و این 

تعداد واحد مسکونی را بسازند.
آقای بذرپاش به تازگی مســئولیت وزارت راه 
و شهرســازی را بر عهده گرفتــه اند و برنامه وزیر راه 
و شهرســازی با اقدامات قبلی متفاوت است، به نظر 
می رسد آقای بذرپاش آنچه که در قانون جهش تولید 
مســکن دیده شده است را درک کرده و آن را پیگیری 
مــی کند. وی افــزود: وزیر راه و شهرســازی مطابق 
برنامه هایش در حال فعال ســازی انبوه سازان، بخش 
خصوصی و تعاونی سازها برای ساخت مسکن است، 

از سوی دیگر وزیر راه در حال تلاش است تا بانک ها 
را پای کار آورده و بتواند به انبوه سازان وام ارائه کند.

نماینده مردم قائمشهر در مجلس شورای اسلامی 
در ادامه تاکید کرد: وزیر راه در تلاش است تا به برنامه 
ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی نزدیک شود، 
ممکن اســت یک میلیون واحد مطابق برنامه ساخته 
نشود اما در حال تلاش است تا شرایط را برای ساخت 
مسکن فراهم کند و جلوی انحرافی که در مسیر ساخت 
مسکن ایجاد شده را بگیرد و آن را به ریل اصلی خود 
باز گرداند. وی گفت: مهم ترین مولفه تامین مالی است 
که باید از طریق بانک ها و سرمایه گذاران تامین شود.

نخستین گزارش مرکز پژوهش های مجلس در خصوص لایحه بودجه ۱۴۰۲، به بررسی نقاط قوت و ضعف این لایحه پرداخته است.

سیاســی-عضو  ســرویس 
کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
گفت: اینکه آقای رئیسی بارها به مساله 
عدالت پرداختی تاکید داشته و دارند را 
باید آقای لطفی به عنوان معاون اداری 

استخدامی ایشان توجه داشته باشند.
سمیه محمودی عضو کمیسیون 
برنامــه و بودجه مجلــس، در رابطه با 
پیگیــری تصویب طرح ســاماندهی 
کارکنــان دولــت و اظهارنظرهــای 
مسئولان دولتی مربوطه در این زمینه، 
گفت: ببینید بالاخره باید مشــخص شــود که دولت به یک کارمند نیاز دارد یا 
نیــاز نــدارد، آن جوانی که می آید و نیروی خود را می گذارد و کار می کند باید 
تکلیفش مشــخص باشد. همیشه باید در ذهن مان این باشد که مردم از شرایط 
موجود ناراضی هســتند یکی از پررنگ ترین و مهم ترین عوامل نارضایتی این 

بی عدالتی هاست.
وی ادامه داد: الان شما در یک اداره نگاه می کنید و می بینید که دو نفر یک 
کار مشابه هم انجام می دهند ولی یکی رسمی است و یکی غیررسمی و نیروی 
رسمی یک حقوق می گیرد و نیروی غیررسمی یک حقوق دیگر؛ خب این بی 

عدالتی هاست که باعث پدید آمدن اعتراضات می شود.
نماینــده مردم شــهرضا در ادامه بیان کرد: به نظر مــن دولت باید با این 
موضوع همراهی کند، مجلس الان کلیات طرح را تصویب کرده است اما چرا 
در مسیر ورود به جزئیات آن تاخیر وجود داشت؟ چون دولت مخالفت کرد؛ 
بالاخره هر طرحی هم ممکن است بار مالی داشته باشد و بر این اساس ممکن 
اســت شــورای نگهبان رد کند. در نتیجه در تلاش هستیم که دولت و مجلس 
در این زمینه به یک توافق دست پیدا کنند. وی خاطرنشان کرد: یک شرط هم 
باید بگذارند در این مســاله که جلوی آن گرفته شــود و اینطور مشخص شود 
که هرکسی که می خواهد بعد از این بیاید وارد دستگاه های اجرایی شود حتما 
آزمون برگزار شــود و فراخوان شوند. اینکه الان بخواهیم راهی باز نگهداریم 
که مثلا با ســفارش ما و دیگری بروند جایی شرکتی شوند یا مثلا قراردادهای 
خرید خدمات و این ها اشتباه است. عضو کمیسیون برنامه و بودجه، تاکید کرد: 
من جزو کسانی هستم که موافق این هستم که بالاخره باید تعیین تکلیف شود 
و آن فردی هم که الان مشغول به کار است یک آرامش خاطری داشته باشد و 

بتواند کارش را ادامه دهد.
محمودی در پاسخ به این سوال که »علیرغم تاکید چندباره رئیس جمهور 
بر مساله عدالت پرداختی چرا همچنان شاهد مخالفت از سوی سازمان اداری و 
استخدامی هستیم؟«، گفت: اینکه آقای رئیسی بارها به مساله عدالت پرداختی 
تاکید داشته و دارند را باید آقای لطفی به عنوان معاون اداری استخدامی ایشان 
توجه داشــته باشــند، ما یک صحبتی با ایشان داشــتیم و گفتیم که ببینید الان 
کشــور دارد با مالیات اداره می شــود و نیروهای مالیاتی هم یکی یکی در حال 
بازنشستگی هستند، باید به سازمان امور مالیاتی مجوز استخدام بدهید، در مقابل 
ایشان می گوید نه بهزیستی تعداد نیرویش فلان است. وی افزود: خب بهزیستی 
اصلا کارش با مالیات متفاوت است، ما که الان می دانیم کشور متکی به مالیات 
است خب برای حفظ این چرخه باید نیروی متخصص و جوان سرکار بیایند، 
اما ظاهرا نگاه دیگری دارند. عضو کمیسیون برنامه و بودجه اظهار داشت: برخی 
تفکرات و نگاه ها باید عوض شود، اینکه یک دستگاه را با دستگاه دیگر مقایسه 
کنند، صحیح نیست. من خیلی ناراحت شدم از این صحبت ایشان که ما گفتیم 
در یک دســتگاه به نیروی تخصصی نیاز اســت و ایشان با دستگاه دیگری که 

تخصص دیگری دارد مقایسه می  کنند.

سرویس سیاسی-منادی سفیدان 
گفت:اگــر رونــد تعطیلی مــدارس و 
دانشــگاه ها ادامه داشــته باشد، مجلس 
برخــورد قاطعی بــا وزرای آموزش و 

پرورش و علوم خواهد داشت.
علیرضــا منادی ســفیدان رئیس 
کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری 
مجلس با اشــاره بــه تعطیلی های اخیر 
مدارس و دانشگاه های کشور این بار به 
دلیل افت فشار گاز، عنوان کرد: متأسفانه 
تعطیلــی مدارس و دانشــگاه  ها در ایام 
کرونا موجب افت تحصیلی و افت تربیت مدرســه ای و دانشگاهی دانش آموزان 
و دانشــجویان شــد و آثار مخرب آن، دقیقا پس از بازگشایی مدارس دیده شد که 
ناهنجاری هایی را در فضای مدارس و دانشگاه ها به همراه داشت. او تصریح کرد: 
در این ایام، فضای مجازی ولنگار و فاقد نظارت حاکمیت، مربی بی رقیب فرزندان 
ما شد و همچنان پس از عبور از تعطیلات کرونا آثار سوء این تعطیلی ها از حیث 
آموزشی و تربیت مدرسه ای و دانشگاهی وجود دارد. او گفت: از سوی دیگر طی 
یک ماه گذشته به دلیل آلودگی هوا و در چند روز اخیر به علت افت فشار گاز، اولین 
نقطه هدف تعطیلی ها از سوی مسئولان تصمیم گیر کشور، مدارس و دانشگا ه ها 

بوده؛ که این نوع نگاه بسیار اشتباه است.
منادی سفیدان با بیان اینکه نباید با هر بهانه  ای دستگاه تعلیم و تربیت کشور را 
تعطیل کرد چرا که در کشور های پیشرفته آخرین مکان برای تعطیلی ها،  مدارس 
و دانشگاه ها است، تأکید کرد:، ولی در کشور ما دقیقا اولین تصمیم برای تعطیلی، 
مدارس و دانشگاه ها را هدف می گیرد، لذا از تصمیم گیران این حوزه، به ویژه شورای 
امنیت کشور، شورای عالی آموزش و پرورش و هیأت دولت می خواهیم به روند 
تعطیلی مدارس و دانشــگاه ها پایان دهند. رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و 
فناوری مجلس تصریح کرد: چنانچه روند تعطیلی مدارس و دانشگاه ها ادامه داشته 
باشد، مجلس برخورد قاطعی با وزرای مربوطه یعنی وزیر آموزش و پرورش و وزیر 
علوم خواهد داشــت. وی یادآور شد: از سوی دیگر بی کفایتی وزیر ارتباطات در 
تأمین اینترنت پرسرعت برای دانش آموزان و دانشجویان اجازه استفاده از آموزش 
مجازی را به آن ها نمی دهد. قطعا خواهان پاسخگویی وزیر ارتباطات در مجلس 
خواهیم بود، دانش آموزان و معلمان هردو در ایام پایان ترم دچار مشکل هستند و 

این روند به هیچ عنوان قابل قبول نیست.
رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس از مردم نیز درخواست 
کرد در مصرف سوخت و انرژی تا حد امکان صرفه جویی داشته باشند تا فرزندان 

آن ها از آموزش و پرورش و رشد و تعالی اجتماعی بازنمانند.

محمودی عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

ناعدالتی در پرداخت یکی از ریشه های 
شکل گیری نارضایتی عمومی است

رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس:

از هیئت دولت می خواهیم به روند 
تعطیلی مدارس و دانشگاه ها پایان دهند

چرا شعارهای جنسی !

تجربه تلخی بود

بحران ستاد بحران 

مطرح نشده است

توزیع رایگان کپسول گاز و بخاری 

۱۰ میلیون نفر 

در قد و قواره این جایگاه نیستند

کم است

اخبار ویژه ...

جمیله کدیور در روزنامه اطلاعات نوشت:برای فهم بهتر اعتراضات اخیر 
به بررســی برخی شعارها و محورهای اصلی خواست معترضان که در شعارها 
متبلور شــده است، می پردازیم.تردیدی نیست که طرح شعارهای مستهجن را 
باید در بســتر و زمینه های طرح این شــعارها بررسی کرد. با کم شدن نفوذ دین 
و ارزش های دینی و اخلاقی و کمرنگ شــدن نقش نهادها و کارگزاران دینی و 
در غیاب گروههایی که در گذشته مرجع فکری جامعه تلقی می شدند و در پی 
افزایش نفوذ سلبریتی های ورزشی و هنری با ادبیات خاص خود در بین جوانان 
و نوجوانان، گفتمان غالب در شعارها طی اعتراضات سالهای اخیر و به طور خاص 
در اعتراضات سال جاری دچار تغییر قابل توجهی شده است.در این سو نیز وقتی 
جوانان شاهد ادبیات تند و خشن در رسانه ها اعم از رسانه ملی و مدعوین آن یا 
در برخی خبرگزاری ها و رســانه های مکتوب وابسته به نهادها، یا در مواضع و 
خطبه های بعضی ائمه جمعه و طی اظهارات برخی متولیان امر؛ به علاوه، وقتی 
مجال طرح نظرات خود را از طریق شــیوه های مرسوم نمی بینند؛ تحقق وعده 
های مسئولان برای فراهم کردن فضایی به منظور بیان اعتراض و خواست خود 
را به شیوه منطقی و متمدنانه نمی یابند؛ کرسی های آزاد اندیشی دانشگاهها در 
حد حرف باقی می ماند، شــرایط برای این فراهم می شــود که برخی جوانان که 
قیود ارزشی مستحکمی نداشته باشند ، دست به هنجارشکنی بزنند و پا از حیطه 
ادب و اخلاق بیرون نهند. در این بستر، انگشت اتهام را به سمت چه کسی باید 
گرفت؟در اعتراضات اخیر، ترانه  »برای« شــروین حاجی پور از خواســت  های 
معترضین و »حسرت یک زندگی معمولی« پرده برداری و نشانه های یک زندگی 
عادی و نرمال را از زبان نســل جوان معترض امروز بیان کرد. این ترانه را شــاید 
بتوان جایگزین بیانیه های مرسوم اعتراضات گذشته و مانیفست جنبش اعتراضی 
اخیر در قالبی هنرمندانه معرفی کرد که آرزوهایش را هم برای» مرد میهن آبادی« 
بیان کرد و هم برای »زن زندگی آزادی«؛ آرزوهایی که کمتر نســبتی با تمایلات 
طیف حاکم بر کشور دارد.کلام آخر، در شعارهای معترضان اثری از شعارهایی 
با مضامین دینی نبود، بلکه در مواقعی تعریض به نمادهای دینی نیز مشهود بود و 
این هشــدار دیگری از واکنش ها به سوء عملکردها در این سالیان در بین طیف 

هایی از مردم است که خود را در کشور خود بی صدا دیده اند.

ضرغامــی به اعدام علیرضا اکبری واکنش نشــان داد.ضرغامی نوشــت: 
سرنوشــت علیرضا اکبــری، تحربه تلخی برای نظام بود. ۷۰ ماه ســابقه جبهه 
داشت. در چهارسالی که معاون آقای شمخانی بودم، رفاقت صمیمی و نزدیکی 
با هم داشتیم. در اردوی آموزشی مدیران، با هم سخنرانی داشتیم! تغییر رفتار او، 

“سوژه”)کیس( خوبی برای مطالعه است. نگران تکرار این فرایند هستم.

نماینده تربت جام و تایباد در مجلس گفت: از ستاد بحران گلایه داریم که 
مردم را در سرمای ۱۰ تا ۱۵ درجه زیر صفر رها کردند؛ ستاد بحران ما به گونه ای 
خود بحران است، مسئولان به آمار و ارقام روی کاغذ توجه نکنند. جلیل رحیمی 
جهان آبادی، نماینده تربت جام و تایباد در مجلس گفت: وزیر نفت دیروز قول 
داد از استان های مجاور خراسان جنوبی گاز را منتقل کند، اما فشار به قدری است 
که وصل گاز ۱۶ هزار مشــترک ممکن نیست.جلیل رحیمی جهان آبادی افزود: 
افت فشار گاز در تایباد باعث شده تعدادی از روستاهای این منطقه در حال خروج 
از مدار باشند.نماینده تربت جام و تایباد در مجلس گفت: نمی شود ترکمنستان 
تعهداتش را برای انتقال گاز به ایران در میانه سال انجام ندهد.رحیمی جهان آبادی 
گفت: از ستاد بحران گلایه داریم که مردم را در سرمای ۱۰ تا ۱۵ درجه زیر صفر 

رها کردند؛ ستاد بحران ما به گونه ای خود بحران است.

مجید انصاری، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، در گفتگویی کوتاه 
در پاسخ به اینکه FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح شده است یا 
خیر؟ خاطرنشان کرد: خیر، متأسفانه بحث FATF در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام مطرح نشده است.

جواد اوجی وزیر نفت در گفت وگو با شبکه خبر با اشاره به آخرین وضعیت 
تامین گاز کشور عنوان کرد: تاکنون در هیچ یک از نقاط کشور شاهد قطعی گاز 
نبودیم و فقط در شهر تربت جام قطعی گاز موردی به دلیل افت فشار شبکه رخ 
داد که مشــکل در اســرع وقت رفع شد. وی گفت: توزیع نفت سفید و کپسول 
گاز و ۱۷ هزار بخاری برقی و نفتی به صورت رایگان در شهر تربت جام در حال 
انجام است. اوجی افزود: همچنین تصمیم گرفتیم که تا سال آینده یک خط لوله 
تقویت فشار از مشهد به تربت جام احداث کنیم تا در سال آینده دیگر مشکلی از 
بابت تامین پایدار گاز این شهر نداشته باشیم. وزیر نفت گفت: میانگین دما در ۲۰ 
استان کشور منفی ۱۰ درجه است و هم اکنون در کشورهای ترکمنستان، قزاقستان 
و ازبکستان قطعی گاز خانگی گزارش شده است، درحالی که در ایران شبکه گاز 

در شرایط پایدار قرار دارد.

برنامه فروش فوق العاده چهار محصول ایران خودرو از طریق قرعه کشی از 
روز یکشنبه هفته گذشته مورخ ۱۸ دی  آغاز شد و تا ساعت ۲۴ امروز یکشنبه ۲۵ 
دی ماه ادامه دارد. براساس اطلاعات واصله از این شرکت خودروساز،  از ابتدای 
آغــاز ثبت نــام تاکنون بیش از ۹ میلیون و ۲۵۰ هزار متقاضی برای خرید خودرو 
ثبت نام کرده اند و این در حالی اســت که تعداد عرضه خودروها محدود است. 
براساس اطلاعات غیررسمی این شرکت خودروساز در این دوره بیش از ۲۰ هزار 
دستگاه محصول برای عرضه ارائه خواهد کرد. با توجه به تقاضای بسیار بالا برای 
ثبت نام،  سایت ثبت نام ایران خودرو در روزهایی ابتدایی با اختلال مواجه شد و 

به همین دلیل زمان ثبت نام طی دو مرحله تمدید شد.

رضا شهرســتانی عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد با اعلام 
قطعی ۵۰ درصدی برق صنایع، گفت: کمبود گاز باعث قطعی برق صنایع نیز 
شده است چراکه گاز فعلی جوابگوی نیاز نیروگاه ها برای تولید برق را نمی دهد. 
عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد در پاسخ به این پرسش که قطعی 
گاز و برق فولادی ها چه تاثیری در میزان تولید می گذارد؟ خاطر نشــان کرد: 
به نظر می رســد که قطعی گاز و بــرق در صنعت فولاد، کاهش ۲ میلیون تنی 
تولیــد فولاد را به همراه بیاورد؛ البته کاهش تولیــد تاثیری در روند صادرات 
فولاد نخواهد گذاشــت چراکه ما مازاد نیاز داخــل فولاد صادر می کنیم. وی 
مشــکل کمبود گاز در ایران را ادامه دار دانســت و افزود: سال آینده این چالش 
شــدیدتر خواهد شــد و اگر همین رویه ادامه داشته باشد در میزان تولید همه 
صنایع تاثیر ملموس  خواهد گذاشــت. به نظر من افرادی که سکان دار وزارت 
نفت شده اند در قد و قواره این جایگاه نیستند از این رو ما شاهد نابه سامانی در 

همه زمینه ها باشیم.

رشــیدی کوچی نماینده مردم مرودشــت در مجلس با اشاره به اینکه 
طبــق لایحه بودجه حداقل حقوق کارکنان دولت در ســال آینده ۷ میلیون 
تومان خواهد بود، گفت: اگر افزایش حقوق کارمندان بی رویه باشد، حتماً 
منجر به تورم می شود. با وجود این، تعیین ۷ میلیون تومان برای کف حقوق 
کارمندان با نرخ تورم کشور مغایرت دارد و کم است. احتمال دارد مجلس 

منابعی را در نظر گیرد و کف حقوق کارمندان را افزایش دهد.
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